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Jeg fremsætter hermed følgende beslutningsforslag i henhold til § 33 i forretningsorden for Inatsisartut:  

 

Forslag til Inatsisartutbeslutning om, at Naalakkersuisut pålægges, senest til EM2019, at fremlægge en 

evaluering af Majoriaq. Evalueringen skal afdække i hvor høj grad Majoriaq opfylder sit formål om at 

gøre borgerne uddannelses- eller arbejdsparate. Evalueringen skal endvidere komme med forslag til 

effektiviseringer og besparelser med baggrund i de hidtidige erfaringer. 

(Medlem af Inatsisartut Nivi Olsen, Demokraterne) 

 

Begrundelse 

Den 1. januar 2016 trådte Lov om Job-, Vejlednings- og Opkvalificeringscentre (Majoriaqcentrene) i 

kraft. Majoriaq-centrene fungerer som bindeled mellem uddannelse, arbejdsmarked og erhvervsliv. Der 

er i alt 17 Majoriaq-centre; et i hver by. Det er én kommunal organisatorisk enhed, som varetager al 

sagsbehandling, vejledning og opkvalificering til arbejdsmarked og uddannelse. 

 

Opgaverne for Majoriaq-centrene er, at vejlede og opkvalificere borgere i den arbejdsdygtige alder til at 

blive uddannelses- eller arbejdsparate med henblik på at sikre stabil, motiveret, kvalificeret og fleksibel 

arbejdskraft til det nuværende og fremtidige erhvervsliv. 

 

Til dette formål afsætter vi hvert år et stort millionbeløb på Finansloven. På hovedkonto 64.13.23 er der 

således afsat lidt mere end 75 millioner kroner til drift af centrene i 2018. Et beløb der forventes at stige 

til lidt mere end 78 millioner kroner over de næste 4 år. Herudover er der på hovedkonto 64.13.27 afsat 

lidt mere end 35 millioner kroner til elevstøtte. Der bliver således brugt et godt stykke over 100 

millioner kroner om året på Majoriaq. 

 

For Demokraterne er der ingen tvivl om, at det er vigtigt, at vi som politikere gør en stor indsats for, at 

voksne borgere i vores land er enten i uddannelse eller i arbejde. Det er vigtigt, at alle der KAN bidrage 

til driften af vores samfund også SKAL bidrage til driften af vores samfund. 

 

Men det er også vigtigt for os, at vi bruger pengene rigtigt og effektivt. Det gode spørgsmål er jo så om 

det rent faktisk også er tilfældet med Majoriaq. Det ved vi meget, meget lidt om. 

 

Derfor stillede jeg et §37-spørgsmål (2018-157) desangående. Svarene herpå har blot bekræftet mig i, at 

der endnu ikke sker en ordentlig opfølgning på effekten af den indsats, der bliver gjort i Majoriaq.  I sine 

svar henviser Naalakkersuisut mestendels til, at både den generelle arbejdsløshed og 

ungdomsarbejdsløsheden er faldende. Dette er positivt i sig selv, men vi ved reelt ikke om dette er sket 

på grund af indsatsen i Majoriaq eller om det har andre årsager.  
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Naalakkersuisut henviser i sine svar endvidere til, at tidligere opgørelser over AEU- elevers 

(Erhvervsuddannelsesintroducerende Uddannelse) videre færden har vist, at ca. en tredjedel kommer 

videre i uddannelse, en tredjedel kommer videre i arbejde og en tredjedel har været registreret som 

arbejdssøgende. Igen må jeg konstatere, at vi reelt ikke ved noget om, hvorvidt den nuværende indsats i 

Majoriaq virker.   

 

Det er ikke godt nok. Når vi bruger så mange penge om året på at gøre en indsats, så er vi nødt til at 

være langt klogere på, hvor stor effekten er. Sagt med andre ord; i hvor stor grad opfylder Majoriaq sit 

formål om at gøre borgerne uddannelses- eller arbejdsparate? 

 

Vi skal huske på, at det er borgernes penge, vi bruger. Når vi bruger mere end 100 millioner kroner om 

året på Majoriaq, så er der andre ting som vi ikke har råd til. Det er på den baggrund vigtigt, at vi får 

klarlagt, hvorvidt det er muligt at foretage effektiviseringer og besparelser.  

 

Vi ser frem til at høre indlæg fra de øvrige partier samt svarnotat fra Naalakkersuisut. 

 

 

De økonomiske og administrative konsekvenser for det offentlige 

Selve evalueringen vil medføre administrative omkostninger til udarbejdelsen heraf. Som det fremgår af 

besvarelsen af bl.a. mit § 37 spørgsmål nummer 157/2018, indsamler Naalakkersuisut allerede en række 

data vedr. Majoriaq. Det er tænkeligt, at evalueringen i vidt omfang vil kunne tage udgangspunkt i disse 

data, hvorfor det ikke forventes, at omkostningerne til at gennemføre evalueringen vil overstige et 

akademisk årsværk. Et af formålene med evalueringen er at afdække potentielle besparelser. Hvor store 

besparelser der reelt kan opnås vil derfor først med nogen grad af sikkerhed kunne fastslås, når 

evalueringen er gennemført.  

 

De økonomiske og administrative konsekvenser for det private erhvervsliv 

Ingen 

 

De økonomiske og administrative konsekvenser for borgerne 

Ingen 


